

ISSN 2070-9773

KLIO



№08(212)

август 2024

KLIO



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Надточий Ю.Б.** (Москва). Историография науки: научные знания как источник инноваций (на примере открытий и изобретений российских ученых конца XIX века). Часть 1 13
- Коцюбинский Д.А.** (Санкт-Петербург). Эволюция подходов отечественной историографии к анализу высказываний В. И. Ленина на тему Гражданской войны 21
- Колесников А.Б.** (Омск). Физическая культура СССР 1950-х-1980-х гг. как инструмент конструирования «нового человека» 1950-х-1980-х гг. в историографической традиции 40
- Мухамедов Р.А.** (Ульяновск), **Бочкарева Т.Н., Гапсаламов А.Р.** (Елабуга). Взгляды отечественных исследователей на реализацию государственной промышленной политики во второй половине XX столетия 50

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Евлоева Р.Д.** (Москва). Британский нейтралитет и война за независимость испанских колоний в Америке (1808-1819) 58
- Измайлова А.Н.** (Краснодар). Зарождение олимпийского движения в странах Восточной Азии 63
- Козлов А.П.** (Санкт-Петербург). Крестьянские вооруженные выступления и повстанческие движения в Казахстане 1929–1931 гг. 69
- Анхимюк М.Ю.** (Москва). Россия в риторике чешских правых парламентских политических партий в 2010-е гг. 77
- Саутов В.Н.** (Москва). Социальная повестка Ливана: фактор сирийских беженцев (исторический аспект) 86
- Сотникова В.М., Смертин Ю.Г.** (Краснодар). Челночная торговля России с Китаем как экономический и социальный феномен 1990-х –2000-х годов 95

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Васильева Н.Д.** (Псков). Имущественные отношения в духовных завещаниях купцов Псковской губернии второй половины XIX в. 100
- Ильин П.В.** (Санкт-Петербург). Декабристы, оправданные на следственном процессе: случай И. Ф. Львова 106
- Каримов Т.Т.** (Казань). Население Шамшадинской поземельной волости Бирского уезда Оренбургской губернии (по «Ведомости» 1825 г.) 115
- Ковальчук М.А.** (Хабаровск). Управление дорожным строительством на Дальнем Востоке России (вторая половина XIX – 1917 г.) 122
- Литвиненко В.А.** (Москва). 1917 год в истории России: трансформация глобальных проектов развития 129
- Ермолаев И.В.** (Санкт-Петербург). Образ Японии в пропаганде социалистов-революционеров на страницах газеты «Революционная Россия» (1904–1905 гг.) 138
- Лавренов С.Я., Полянский М.С.** (Москва). Яско-Кишинёвская операция: седьмой сталинский удар (к 80-летию события) 146

Гершзон М.М. (Москва). Изменения государственной политики в области кинематографии в середине 1950-х гг. и нереализованный проект строительства крупнейшей киностудии в Переславле-Залесском	153
Гапсаламов А.Р. (Елабуга), Мухамедов Р.А. (Ульяновск), Бочкарева Т.Н. (Елабуга). Деятельность Совета народного хозяйства союзной республики.....	158
Дорохов В.Ж. (Хабаровск). Рассуждения об опыте разграничения вопросов государственной и общественной безопасности в Российском государстве	164
Мироненко С.В., Белоусова О.В. (Москва). Транспортные происшествия на Лозово-Севастопольской железной дороге (1875–1894 гг.)	172
Подмолода К.С. (Москва). Личность Николая II в исторической памяти русской эмиграции (по материалам газеты «Царский вестник», 1920–1930-е гг.)	178
Цомая А.Р. (Москва). Законопроект «Об охране древностей» в восприятии участников Всероссийского съезда художников 1911–1912 гг.	192

ВОПРОСЫ ТЕОРИИ

Петрова С.И. (Краснодар). О соотношении понятий «культура» и «цивилизация» ...	196
Подкопаева И.А. (Москва). Идеи глобализма (от истоков до современности).....	203
Шевчуков С.П. (Москва). Пространство всемирных выставок позднего Нового времени. Размышления по поводу исследования А. Гепперта	212

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

Карушкина Н.В. (Санкт-Петербург). Воспоминания А. И. Верховского о Севастополе в 1917 г. (1925)	217
--	-----

МНЕНИЕ

Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю. (Санкт-Петербург). Цивилизационные вызовы и системные проблемы отечественного социогенеза. Часть 6	231
--	-----

CONTENTS

HISTORIOGRAPHY

- Nadtochiy Yu.B.** (Moscow). Historiography of Science: Scientific Knowledge as a Source of Innovation (Using the Example of Discoveries and Inventions of Russian Scientists of the Late 19th Century). Part 1 13
- Kotsyubinsky D.A.** (St. Petersburg). Evolution of Approaches of Russian Historiography to the Analysis of V. I. Lenin's Statements on the Topic of the Civil War 21
- Kolesnikov A.B.** (Omsk). Physical Culture of the USSR of the 1950s-1980s as a Tool for Constructing a "New Man" of the 1950s-1980s in the Historiographical Tradition 40
- Mukhamedov R.A.** (Ulyanovsk), **Bochkareva T.N.**, **Gapsalamov A.R.** (Yelabuga). The Views of Russian Researchers on the Implementation of State Industrial Policy in the Second Half of the Twentieth Century 50

GENERAL HISTORY

- Evloeva R.D.** (Moscow). British Neutrality and the Spanish American War of Independence (1808-1819) 58
- Izmaylova A.N.** (Krasnodar). The Origins of the Olympic Movement in East Asian Countries..... 63
- Kozlov A.P.** (St. Petersburg). The 1929–1931 Peasant Armed Uprisings and Insurrectionary Movements in Kazakhstan 69
- Ankhiimiuk M.Yu.** (Moscow). Russia in the Rhetoric of Czech Right-wing Parliamentary Political Parties in the 2010s 77
- Sautov V.N.** (Moscow). Lebanon's Social Agenda: Syrian Refugees Factor (Historical Aspect)..... 86
- Sotnikova V.M., Smertin Yu.G.** (Krasnodar). Shuttle Trading Between Russia and China as an Economic and Social Phenomenon of the 1990s –2000s 95

NATIONAL HISTORY

- Vasilieva N.D.** (Pskov). Property Relations in Spiritual Wills of Merchants of Pskov Province in the Second Half of the 19th Century 100
- Ilyin P.V.** (St. Petersburg). Decembrists Acquitted During the Investigative Process: the Case of I. F. Lvov 106
- Karimov T.T.** (Kazan). Population of the Shamshadin Land Volost of the Birsk District of the Orenburg Province (According to the Vedomosti of 1825) 115
- Kovalchuk M.A.** (Khabarovsk). Road Construction Management in the Russian Far East (The second half of the XIX – 1917) 122
- Litvinenko V.A.** (Moscow). 1917 in the History of Russia: the Transformation of Global Development Projects..... 129
- Ermolaev I.V.** (St. Petersburg). The Image of Japan in the Propaganda of Socialist Revolutionaries on the Pages of the Newspaper "Revolutsionnaya Rossiya" (1904–1905)..... 138
- Lavrenov S.Ya., Polyansky M.S.** (Moscow). The Iasi-Kishinev Operation: the Seventh Stalinist Strike (on the 80th Anniversary of the Event)..... 146

Gershzon M.M. (Moscow). Changes of State Policy in Cinema in the mid-1950s and the Project of the Largest Film Studio in Pereslavl-Zalessky	153
Gapsalamov A.R. (Yelabuga), Mukhamedov R.A. (Ulyanovsk), Bochkareva T.N. (Yelabuga). Activities of the Council of National Economy of the Union Republic	158
Dorohov V.G. (Khabarovsk). Discussions on the Experience of Differentiating Issues of State and Public Security in the Russian State	164
Mironenko S.V., Belousova O.V. (Moscow). Transport accidents on the Lozovo-Sevastopol railway (1875–1894).....	172
Podmoloda K.S. (Moscow). The personality of Nicholas II in the historical memory of Russian emigration (based on materials from the newspaper “Tsarsky vestnik”, 1920s–1930s).....	178
Tsomaya A.R. (Moscow). The draft law “On the protection of antiquities” as perceived by participants of the All-Russian Congress of Artists of 1911–1912.....	192

THEORY ISSUES

Petrova S.I. (Krasnodar). On the Relationship Between the Concepts of “Culture» and “Civilization”	196
Podkopaeva I.A. (Moscow). The Ideas of Globalism (from the Origins to the Present)	203
Shevchukov S.P. (Moscow). The space of the world exhibitions of the Late Modern Period. Reflections on the research of A. Geppert.....	212

SOURCE STUDY

Karushkina N.V. (St. Petersburg). A. I. Verkhovsky’s Memoirs of Sevastopol in 1917 (1925).....	217
---	-----

OPINION

Lapina I.Yu., Kargapoltsev S.Yu. (St. Petersburg). Civilization challenges and systemic problems of domestic sociogenesis. Part 6.....	231
---	-----